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Zeneművészek 
az integrációban Laborból - Alzheimer-csoport 

Dr. Kása Péter: kicsi, de fontos lépésekkel haladunk elóre. (Fotó: Mohos Angéla) 

A k o n z e r v a t ó r i u m 
anyaintézménye, a Ze-
neakadémia, kezdetben 
ferde szemmel tekintett 
Weninger Richárdék sze-
gedi szervezkedésére , 
de ma már segíti tagin-
tézménye integrációját. 
Olyannyira, hogy a kon-
zervatóriuma áprilisban 
rendes tagként kapcso-
lódik majd a Szegedi 
Felsőoktatási Szövetség-
hez. Weninger Richárd-
dal, a konzervatórium 
főigazgatójával az egy-
ségesülésről beszélget-
tünk. 

• Milyen státuszban 
kapcsolódik majd a kon-
zervatórium a Szegedi 
Felsőoktatási Szövetség-
hez, illetve a Szegedi 
Egyetemhez? 
- Rendes tagként. A jog-

állásra vonatkozóan már má-
sok is tettek fel kérdéseket, 
ugyanis elterjedt a városban 
az a rémhír, hogy a konzer-
vatórium nem akar integrá-
lódni. 

• Mire alapozták ezt a 
rémhírterjesztők ? 
- Korábban az anyaintéz-

ményünk, a Zeneakadémia 
idegenkedett attól, hogy in-
tézményei bármilyen szövet-
séghez kapcsolódjanak. Ak-
kor rövid időre kiváltunk a 
Szegedi Universitas Egyesü-
lésből , ám nem sokkal 
később visszatértünk. 

Bonts formát! 
• Miért ódzkodott az in-
tegrációtól a Zeneakadé-
mia? Talán ők is egy ha-
sonlót szerettek volna lét-
rehozni? 
- Nem. A Zeneakadémia 

azért fogadta idegenkedve az 
integrációt, mert - bár Euró-
pában is vannak nagy uni-
versitasok - ezen a földré-
szen a zeneoktatás mindig 
különálló műfaj volt. Nézze 
meg, a bécsi, a müncheni, a 
párizsi konzervatór iumok 
mind a mai napig önálló in-
t ézménykén t , nem pedig 
nagy egyetemek részeként 
működnek. A magyarok a 
felsőoktatás rendszerének át-
alakítására az amerikai mo-
dellt választották. Nekünk is 
furcsának tetszett az egész, 
hiszen hozzászoktunk ahhoz, 
hogy vannak a nagy egyete-
mek és a különálló egység-
ként működő zeneművészeti 
iskolák. 

• Ha ellenkezik a szem-
léletmódjukkal az átala-
kulás formája, akkor mi-
ért döntöttek mégis úgy, 
hogy részt vesznek az in-
tegrációban? 
- Én nem azt mondtam, 

hogy rossz ez a forma; azt 
mondtam, hogy ellenkezik 
az európai szemléletmóddal. 
Alaposan átgondoltuk intéz-
ményünk integrációját, s ar-
ra jutottunk, hogy ha az Sze-
gedi Felsőoktatási Szövet-
ség, illetve a Szegedi Egye-

- mondja Weninger Richá 

tem létrehozásának fő indo-
ka - horr ib i le dictu, az 
egyetlen indoka - a pénz 
lenne, akkor azt nem szabad-
na megcs iná ln i . Tudom, 
hogy a mai világban a gaz-
daságosság a kulcsszó, de 
hiszem, hogy az új formában 
rendkívüli értékeket lehet 
majd teremteni. Reményeim 
szerint az új közösségben 
szabadabb lesz a légkör, és 
tágul majd a fiatalok hori-
zontja. 

Szabad kéz 
G Visszatérve az anyagi-
akra: a szegedi konzerva-
tórium autonóm gazda-
sági egységként műkö-
dött, vagy teljesen ki volt 
szolgáltatva az anyaintéz-
ménynek? 
- Mi szerettünk volna ön-

álló gazdasági egységként 
működni , és szorosabbra 
fűzni a szakmai kapcsolatot 
a Zeneakadémiával. Ám en-
nek hosszú ideig éppen a 
fordítottja történt: szakmai 
téren szabad kezet kaptunk, 
gazdaságilag viszont erősen 
függtünk a Zeneakadémiá-
tól. Az integrációban ennek 
az ellenkezőjét várjuk. Re-
mélem, hogy két esztendeig 
- a Szegedi Felsőoktatási 
Szövetség fenná l lásá ig -
gazdasági önállóságot ka-
punk, mert utána, a Szegedi 
Egyetem megalakulásával, 
csak szakmai téren marad 
meg az öná l lóságunk . 
Ugyanakkor abban is bízom, 
hogy szorosabbra fűzhetjük 
szakmai kapcsolatainkat a 
bel- ís- külhoni •konzervatóri-
umokkal. 

• Az anyaintézményben 
nem nézték rossz szem-
mel, hogy önök onnan 
kifarolnak? 
- Kezdetben valóban fer-

de szemmel tekintettek ránk, 
de ma már segítenek ben-
nünket az integrációban. 

így gömbölyű 
• Ön szerint milyen sze-
rep vár az integrációban 
a konzervatóriumra? 
- Először arról szeretnék 

szólni, hogy mi mit várunk 
az integrációtól. Igen rossz 
körülmények között dolgo-
zunk: kopottasak a tanterme-
ink, lehasznált a hangszer-
parkunk, hangversenyter-
münk reprezentatív koncer-
tek megrendezésére alkal-
matlan. Reméljük, hogy az 
universitas révén mi is hoz-
zájutunk majd olyan beruhá-
zási előnyökhöz, amelyekből 
profitálhatunk. S hogy mi-
lyen szerepet szánunk ma-
gunknak? A zene reprezen-
tatív művészeti ág, s úgy 
gondolom, sokaknak okoz-
hat örömet. Egy orvoskong-
resszus résztvevői például az 
előadások után a széppel, a 
muzsikával is foglalkozhat-
nak, hiszen így kerek a vi-
lág. 

Szabó C. Szilárd 

I. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

• Kettős é 

Kettős évfordulót ün-
nepeltek a múlt héten a 
SZOTE-n. A negyven év-
vel ezelőtt alapított köz-
ponti laboratórium szü-
letésnapját és Kása Pé-
ter professzor huszonöt 
éves « M # i tevékenysé-
gét. U4M0 •zteMtelgtnból 
a pUfosss te^ l # labor 
történalMI, és az általa 
vezetett Atzheimer-kór 
kuta tás ró l beszé lget-
tünk. 

• Hogyan lett a közpon-
ti laboratóriumból Alzhe-
imer-kór kutatócsoport? 
- A labort 1958-ban az-

zal a cél la l hozták létre, 
hogy az ott f e lha lmozo t t 
nagy értékű műszerekkel az 
orvosegyetem kutatási és 
oktatási programjait szol-
gálják ki. Én 1973-ban ke-
rültem a labor élére, és hoz-
tam magammal tudományos 
területemet, az Alzheimer-

Az A l z h e i m e r - k ó r 
napjaink egyik legfélel-
metesebb betegsége . 
Fokozatos szellemi ha-
nyatláshoz és az önellá-
tás k é p e s s é g é n e k el-
v e s z t é s é h e z vezet . A 
szív- és érrendszeri be-
tegségek, a daganatok 
és az agyvérzés után a 
negyedik leggyakoribb 
betegség. Okát egyelőre 
nem ismerik, ezért gyó-
gyítani sem lehet. 

Az ezredforduló végén az 
Alzheimer-kór lesz az egyik 
legjelentősebb egészségügyi, 
szociális és társadalmi prob-
léma. A fokozatos szellemi 
hanyatlást okozó betegség a 
fejlett ipari országokban a 
65 éven felüliek 5 százalé-
kát, a 80 év felettiek 20 szá-
zalékát érinti. Tekintettel ar-
ra, hogy Magyarországon 
közel kétmillió hatvan év 
feletti ember él, megköze-
lítőleg 100 ezren szenved-
hetnek e kórban. 

Az Alzheimer-kór első 

az 

kutatást. A labor 1993-ig fo-
lyamatosan élvezte az egye-
tem vezetésének támogatá-
sát. Akkor fordulat követke-
zett; úgy döntöttek, felszá-
molják a labort. Az Alzhei-
mer-kórral kapcsolatos tu-
dományos munkát azonban 
folytathattuk, (gy alakultunk 
át kutatócsoporttá, és kerül-
tünk önálló szervezeti egy-
ségként az ideg-elme klini-
kához. 

• Hogyan kezdett az év-
század betegségének szá-
mító Alzheimer-kórral 
foglalkozni? 
- Korábban a központi 

idegrendszer ingerület-át-
vivő anyagaival és enzimje-
ivel foglalkoztam, de ez ak-
koriban már szinte teljesen 
feltárt terület volt. Az AIz-
heimer-kutatás viszont ki-
emelt területe volt a nem-
zetközi tudománynak , és 
kapcsolódott korábbi vizs-
gálódásaimhoz. A fokozatos 

tünetei nem jellegzetesek: 
emlékezet-kihagyás, beszé-
dzavar, szorongás, életkedv-
vesz tés , v i s s z a h ú z ó d á s . 
Később e lő t é rbe kerül a 
nagyfokú feledékenység, a 
gondolkodás, a megértés za-
vara. Romlik az ítélőképes-
ség, a megfigyelőképesség, 
a koncentrálókészség. Jel-
lemző a céltalan elkóborlás, 
a beteg néha már a saját la-
kásában is eltéved. 

Az e m l é k e z e t v e s z t é s 
o lyan n a g y f o k ú is lehet , 
hogy a beteg már saját csa-
ládtagjait sem ismeri fel, ne-
vüket is elfelejti. Az olyan, 
korábban rutinfeladatokat 
sem tudja megoldani, mint 
az öltözködés vagy a mosa-
kodás. A legsúlyosabb ese-
tekben a betegek 24 órás 
felügyeletet igényelnek. 

A betegség klinikai diag-
nózisát neurológiai és pszi-
chiátriai vizsgálatokkal le-
het felállítani, kompjuter to-
mográf és más műsze re s 
vizsgálatok segítségével. 

A diagnózis ma is kizárá-

szellemi hanyatláshoz ve-
zető betegség okait 90 év 
alat t sem sikerül t f e l t á r -
ni. Szegeden 1983-ban áll-
tunk rá erre az irányra, és 
két év múlva már több kül-
fö ld i e g y ü t t m ű k ö d é s ü n k 
volt, bekapcsolódtunk a vi-
lág tudományos vérkeringé-
sébe. ••*> 

• Az Alzheimer-kórt ki-
váltó okokat, a hatékony 
gyógymódot a mai napig 
nem ismerik. Hogyan le-
het sikereket elérni egy 
ilyen témában? 
- Úgy, hogy mindig köze-

lebb jutunk egy lépéssel a 
megoldáshoz. Korábban arra 
gondoltak, hogy az alumíni-
umnak elsődleges szerepe 
van a betegség kialakulásá-
ban. Először mi állapítottuk 
meg vizsgála ta ink során, 
hogy az Alzheimer-kórban 
elhalálozottak agyában igen 
eltérő mennyiségben találha-
tó alumínium, így az biztos 

sos jellegű, de megfelelően 
képzett szakember esetén a 
megbízhatósága 90 százalék 
körüli. 

Alois A lzhe imer a ró-
la e lnevezet t betegségről 
1906-ban számolt be elő-
ször. Sajnos, a kórt előidéző 
okokat az azóta eltelt 90 év 
alatt nem sikerült megis-
mern i . Csak azt t u d j u k , 
hogy a be t egség oka az 
idegsejtek és az ingerület-
á tv ivő anyagok j e l e n t ő s 
pusz tu l á sa az agyban . 
Ugyanakkor ismert, hogy az 
Alzheimer-kór nem része a 
normál öregedésnek, nem 
az erek megbetegedése vált-
ja ki, stressz nem idézi elő, 
emberről emberre nem vi-
hető át érintkezés alapján. 

Az eddigi kísérletek arra 
u ta lnak , hogy nem lehet 
egyetlen olyan okot találni, 
mely a betegséget előidéz-
né, tehát több - kü l ső és 
belső - tényezővel kell szá-
molni. Mivel a kór egyes 
c sa l ádokban gyak rabban 
fordul elő, valószínű, hogy 

nem lehet az elsődleges ok. 
Az is kiderült viszont, hogy 
a betegséggel ö s sze függő 
kóros fehérjék összekapcso-
lódását nagyban segíti az 
alumínium, vagyis másodla-
gos hatása mégis van a kór 
kialakulásában. Elsőként mi 
hoztunk létre olyan mester-
séges véragy-gá ta t kü lső 
szövettenyészetben, amely 
utánozza a központi ideg-
rendszer kapilláris szerkeze-
tét. 

• A szegedi csoport a 
megfelelő terápia kiala-
kításán is dolgozik, vagy 
csak a kiváltó okokat ku-
tatja? 
- Vizsgáljuk a lehetősé-

geket a tüneti kezelésre is. 
Olyan vegyületet keresünk, 
amely bénítja az ingerületát-
vivő anyagot lebontó enzi-
met. Ilyen apró, de fontos lé-
pésekkel haladunk előre. 

Keczer Gabrie l la 

a genetikai tényezőknek is 
szerepük lehet, lehetséges 
az is, hogy a környezetünk-
ben vannak olyan anyagok, 
amelyek a szervezetbe és a 
közpon t i i deg rendsze rbe 
jutva az idegsejtek károso-
dását idézhetik elő. 

Mivel a betegséget kivál-
tó okok nem ismertek, hat-
ha tós t e ráp iá ra n incs le-
hetőség. Gyógyítás helyett 
csak tüneti kezelés alkal-
mazható. Elsősorban memó-
riajaví tó készí tményekkel 
lehet próbálkozni, de régóta 
eredményesen alkalmaznak 
mentális tréninget abból ki-
indulva, hogy a betegeknél 
az egyes tanulási készségek 
elvesztése nem egyidőben 
történik. Az eddigi tudomá-
nyos eredmények alapján 
remény van arra, hogy az 
elkövetkező évtizedben si-
kerül az Alzheimer-kór rej-
télyét megoldani és olyan 
gyógyszer t k i f e j l e sz t en i , 
amely alkalmas lesz a gyó-
gyítására. 

K. G. 

Sikeres turné 
• Munkatársunktól 

A Weiner Kamarazenekar 
a napokban tért haza svájci 
turnéjáról. Az együttes sike-
res koncerteket adott Genf-
ben, Bernben és Freiburgban. 
A műsoron Bartók, Weiner, 
Erkel és Dohnányi művei, 
valamint Brahms Magyar 
táncai szerepeltek. A kamara-
zenekar szólistája volt Sze-
csődi Ferenc hegedűművész. 
Vezényel t : Weninger Ri-
chárd. 

Abortusz 
és halálbüntetés 
• DM-információ 

Abortusz, euthanázia, ha-
lálbüntetés, életfogytiglan a 
jog és a vallás tükrében cím-
mel szervez beszélgetést a 
Fidelitas március 26-án 18 
órától a József Attila Tudo-
mányegye tem Ál lam- és 
Jogtudományi Karának Er-
dei Ferenc termében. A be-
szélgetésen részt vesz Gyu-
lai Endre csanádi megyés 
püspök és Nagy Ferenc, a 
jogi kar büntetőjogi tanszé-
kének vezetője. 

A másságról 
• DM-információ 

A „másságról" szóló be-
szélgetéssorozat következő 
rendezvénye március 25-én 
este 7 órakor lesz a József 
Att i la Tudományegye tem 
Petőfi sugárúti épületének 
harmadik emeletén, a pszi-
chológia tanszék könyvtárá-
ban. Az est témája a szexuá-
lis „másság", a homoszexua-
.litás. Meghívott vendég: Tóth 
László társadalomkutató. 

A természet-
tudomány 
irodalma 

• DM-információ 
Előadó ülést tart a Szegedi 

Akadémiai Bizottság Gyógy-
szerészeti Szakbizottságának 
Farmakognózia Munkabi-
zottsága, az MGYT Gyógy-
növény Szakosztá lya , az 
MGYT Csongrád Megyei 
Szervezete és a SZOTE 
Gyógyszerésztudományi Ka-
ra március 25-én este fél 6-
kor a kar II. számú tantermé-
ben. Az ülésen dr. Szabó T. 
Attilának, a biológiai tudo-
mány doktorának az előadá-
sát hallgathatják meg. A pro-
fesszor a Sárvári Orvosbota-
nikai Iskoláról és a magyar 
nyelvű természettudományos 
irodalom kezdeteiről beszél. 

Versmondó 
verseny 

• Munkatársunktól 
A Hermán Ottó Diákegye-

sület vers- és prózamondó 
versenyt rendez április 16-án 
19 órakor a Hermán Ottó 
Kollégium társalgójában. Az 
indulók saját egyéniségük-
nek megfelelő alkotásokat is 
választhatnak. A rendezvény 
célja továbbá egy Universi-
tas szavalókör létrehozása. A 
versenyre április 13-ig lehet 
jelentkezni Nóvák Anikónál, 
a Hermán Kollégium 510-es 
szobájában. 

Olcsó könyvek 
• DM-információ 

A Juhász Gyula Felsőok-
tatási Kiadó könyvvásárt ren-
dez március 26. és 28. között, 
9-18 óráig a Juhász Gyula 
Tanárképző Főiskola díszter-
mében. 

Senki sem élhet muzsikaszó nélkül 

Az évszázad betegsége, 
ami nem gyógyítható 


